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Formell årsmelding for Natur og Ungdom 2023 

 
Medlemmer 
Natur og Ungdom hadde 5214 medlemmer per 31.12.2023. Medlemstallet på samme tid i 2022 var 6028. 

 
Støtteordningen Natur og Ungdoms venner hadde per 31.12.2023 1 032 givere. 238 NU-venner har meldt seg inn 

i løpet av 2023. Antallet givere på samme tid i 2022 var 816.  

 

Lokallag 

I 2023 har Natur og Ungdom hatt 45 registrerte lokallag og 12 (av 15, 2024-fylker) fylkeslag. I 2022 hadde 

organisasjonen 42 registrerte lokallag og 7 registrerte fylkeslag.  

 

Troms og Finnmark/Romssa ja Finnmárkku 
Alta/Álaheadju 

Harstad 
Tromsø 
Senja 

 

Nordland 

Vesterålen 

Kabelvåg 

Bodø 

 
Trøndelag 

Trondheim 
Naturvernstudentene NTNU 
 
Møre og Romsdal 

Kristiansund og Omeng  
Molde og Omeng  

Ålesund 

Volda 

Naturvernstudentene Volda  

 

Vestland 

Bergen 
Gloppen 
Katten (Skolelag) 

Voss 
Naturvernstudentene i Bergen  

Indre Sogn  

Vevring 

Sunnfjord 

 

Rogaland 
Stavanger 

 

Agder 

Flekkefjord 
Kristiansand 

 

Vestfold og Telemark 

Seljord 

Sandefjord  

Grenland 

 

Innlandet 
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Hedmarken 

Valdres 
Sør-Østerdalen 

Lillehammer  

Glåmdalen 

Gjøvik og Toten 

 

Oslo 

Katta (skolelag)  

Naturvernstudentene i Oslo  
Oslo Sentrum 
Oslo Nord 
Oslo Øst 
Christiania Grønne Forum  

 

Viken 

Asker og Bærum 
Nesodden 
Nedre Glomma  

Ås 

Øvre Romerrike  

 

 

Landsstyret 
Landsstyret har i 2023 hatt følgende medlemmer: 

 

 

Leder 
Gina Gylver 
1. og 2. nestleder møter henholdsvis som leders 1. og 2. vara. 
 

Troms og Finnmark/Romssa ja Finnmárkku 
Fast medlem: Jesper Stattin (vår), Norah Marielle Kildal Granås (høst) 

1. varamedlem: Helle Berle Johnsen (vår) og Kimi Nie-Nilssen (høst) 

2. varamedlem: Erika Reiersen (høst) 

 

Nordland: 

Fast medlem: Theo Amandus Krogstad 

 

Trøndelag: 

Fast medlem: Mark Rie Aagaard 

1. Varamedlem: Liisa Hunnes 

 

Møre og Romsdal 

Fast medlem: Håvard Brændeland 

1. varamedlem: Juni Sletten Sætervik 

2. varamedlem: Lars Tveiten 

 

Vestland 

Fast medlem: Tora Johnson 

1. varamedlem: Viktoria Aas 

2. varamedlem: Ingrid Eline Barrabés Gørrissen 
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Rogaland 

Fast medlem: Aurora Alm (høst) 

 
Agder 

Fast medlem: Mirijam Goepel 

1. varamedlem: Symre Johanne Aargaard (vår), Else Fridvold Schøning (høst) 

 

 
Vestfold og Telemark 

Fast medlem: Fiona Ayelet Gozzi Tobiassen 

 

 
Innlandet 

Fast medlem: Sivert Refsdal 

1. varamedlem: Lina Helseth Haug 

2. varamedlem: Sina Fagernes 

 

 
Viken 

Fast medlem: Agnes Granli Lægreid 

1. varamedlem: Helene Sofie Smit 

2. varamedlem: Ylva Bøe 
 

Oslo 

Fast medlem: Kristin Carelius  

1. varamedlem: Oda Husby (vår), Eira Børresen Ryste (høst) 

 

 

 
Sentralstyret og arbeidsutvalget 
I 2023 har sentralstyret og arbeidsutvalget bestått av følgende medlemmer: 
 
Arbeidsutvalget 
Leder:  Gina Gylver 

1. nestleder: Gytis Blaževičius 

2. nestleder: Tuva Mjelde Refsum 

 

Sentralstyret 
Arbeidsutvalget sitter også i sentralstyret. 
Aleksander Rosenweil Snarheim, Elin Marie Schopmeier, Elise Sørensen (t.o.m. 01.07.2023), Eri Melhus, Mali 

Regine Børset, Mari Qviller (t.o.m 01.07.2023), Markus Refsdal (t.o.m 01.07.2023), Ole Dolmseth, Rasmus 

Madsen Berg, Sigrid Hoddevik Losnegård, Sunniva Marie Johansen Haugene, Tale Løkeland Ryste, Johanna 

Haukanes Leivestad (f.o.m. 01.08.2023), Jesper Stattin (f.o.m 01.08.2023), Symre Johanne Aargaard (f.o.m. 

01.08.2023). 

 
Ansatte 
Sentralt sekretariat 2023 
Daglig leder: Sandra Butoyi (t.o.m. 01.08.2023), Mia Cathryn Haugen Chamberlain 

(f.o.m. 19.06.2023). 

Organisasjonssekretær:    Dinah Iversen 

Medlemssekretær:    Vilja Helle Bøyum og Ingeborg Tolås 

Magasinredaktør, PUTSJ:                                Sol Sandvik (t.o.m. 01.08.2023), Freia Catana Aasdalen  

                                                                           (f.o.m.    01.08.2023)                                            

 
 

Regionalt sekretariat 2023 
Regionssekretærer: 
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Aurora Gozzi Tobiassen (t.o.m. 01.07.2023), Sonja Irene Nore (01.07.2023), Johanna Haukanes Leivestad (t.o.m. 

01.08.2023), Eri Melhus (t.o.m. 01.03.2023), Nora Havstein Håpnes, Markus Amund Sæther, Åsne Mjelde Refsum 

(f.o.m. 01.08.2023), Ruby Griffin Solheim (f.o.m. 01.08.2023), Ada Amilia Skjensvold (f.o.m. 01.08.2023). 

 
Prosjektmedarbeidere 2023 
Koordinator for Russlandsprosjektet (t.o.m. 28.09.2023)         

/Øst- og Barents-samarbeidet (f.o.m. 28.09.2023):            Oksana Nastasjy 

 

Energimedarbeider for Russlandsprosjektet                             

(t.o.m. 28.09.2023)/Politisk rådgiver for 

Øst- og Barents-samarbeidet (f.o.m. 28.09.2023) :                  Bror Eskil Heiret (t.o.m 01.08.2023),   

                                                                                                  Tora Vassnes (f.o.m.  01.08.2023) 

 

Koordinator for Grønt Spatak:                                     Magnus Flåten Nickelsen (t.o.m. 17.08.2023), Eira 

                                                                                      Haugbro (f.o.m. 01.08.2023) 

 

Prosjektkoordinator for innsamling:               Vilja Helle Bøyum (f.o.m. 12.06.2023) 

Skogrådgiver                                                                Anneli Rystad Aune (f.o.m. 11.09.2023) 

 

 

Mindre engasjementer 
I tillegg har følgende personer vært ansatt i organisasjonen på mindre engasjementer:  

Tina Dale, Johanne Frost Klepp, Nils Nerhus Rørstad, Syvert Kråkenes, Jørgen Ness Karlsen, Aurora Gozzi 

Tobiassen. 

 
Medlemsregister 

Natur og Ungdom drifter medlemsregisteret i samarbeid med Naturvernforbundet. Haldis Helle, Ane Norgård 

Brohaug, Sahar Azari, John Magne Pedersen Tangen, Reeta Törrönen, Johanne Furuhaug, Aino Bogetvedt, Morten 

Schau, Simon Skjerven, Sandra Butoyi, Morten Hansen, Thea Erfjord og Bjørn Jaavall har fulgt opp 

medlemsregisteret hos Naturvernforbundet. Hos Natur og Ungdom har Vilja Helle Bøyum, Dinah Iversen og 

Ingeborg Tolås jobbet med medlemsregisteret. Naturvernforbundet har hatt serverdrifts- og 

administrasjonsansvaret for medlemsregisteret i 2023. Høsten 2023 byttet vi, sammen med Naturvernforbundet 

medlemsregister. Samarbeidet om medlemsregister fortsetter mellom organisasjonene.  

 
Utvalg 

Natur og Ungdom har i 2023 hatt fem faglige utvalg: russlandsutvalget, fjordutvalget, landbruksutvalget, 

samferdelsutvalget og internasjonalt utvalg. 

 

Russlandsutvalget 

Natur og Ungdoms Russlandsutvalg har i 2023 bestått av Tora Vassnes (vår), Eirin Hovde Åmodt, Sara Matea 

Sundquist, Theo-Amandus Krogstad, Tobias Schultz Vikholt (vår), Laura Vaagland, Michelle Jørgensen, Ira 

Sadritdinova, Ruth Møllerplass Huse (høst), Ole Mathias Rustad (høst). 

 

Fjordutvalget  

Natur og Ungdoms fjordutvalg har i 2023 bestått av: Symre Johanne Aargaard (vår), Agnes Mathilde Granli 

Lægreid, Mirijam Goepel, Johanne Frost Klepp, Francisca Bergheim Dias, Sebastian Gabriel Øynes (vår), Synne 

Grimsæth, Celine Brøndmo (vår), Ingvill Mathilde Torgersen (høst), Abi Hannah Kumarasamy (høst), Eirin 

Støfringsdal (høst). 

 

Landbrukssutvalget 

Natur og Ungdoms landbruksutvalg har i 2023 bestått av: Ada Amalia Skjensvold (vår), Helene Sofie Smit, 

Elisabet Sagen Høyvik, Lars Tveiten Ven, Thekla Fossestøl, Elia Sunde (høst), Ole Dolmset (sentralstyret), Eira 

Haugbro (koordinator), Magnus Nickelsen(koordinator, vår) 

 

Samferdselsutvalget 

Natur og Ungdoms samferdselsutvalg har i 2023 bestått av: Ragnar Falch Fossheim, Andreas Småkasin Moen, 

Anne Margrethe Konglevoll Lahnstein, Fjore Tom Müller, Norah Marielle Kildal Granås, Hedda Elfenbein, 

Sander Halvorsen, Ariana Watnedal. 

| 
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Internasjonalt utvalg 
Natur og Ungdoms internasjonale utvalg har i 2023 bestått av: Mari Vold Hansen, Victoria, Ragnhild Kirkhus, 

Kaja Nyland, Ingrid Sofie Braastad, Isak Brox Krane, Meta Eline Ipsen Sande, Walborg Huen Bæk Wong, Martha 

Namtvedt, Hannah Adolfsen Fjeldbraaten. 

 

 
Valgkomitéen  
Natur og Ungdoms valgkomité har i 2023 bestått av: 
Lea Justine Nesheim (leder), Aurora Gozzi Tobiassen, Yme Korshavn (t.o.m. 01.07.2023), Morten Hansen, Ida 

Martine Handegaard Bryde, Simen Storengen (vara), Theo Amandus Krogstad (vara), Sandra Butoyi (f.o.m 

01.07.2023), Morten Hansen. 

 

 
Representasjon i Naturvernforbundets valgte organer 

 

Landsstyret 

Faste representanter:   Vararepresentant: 

Sigrid Hoddevik Losnegård   Rasmus Madsen Berg                

 

 

Sentralstyret 

Fast medlem:    Varamedlem: 

Gina Gylver                 Gytis Blaževičius 

 
 

Representasjon i Miljøagentene 
Elise Sørensen (t.o.m. 01.08.2023) og Jesper Stattin (f.o.m. 01.08.2023) har sittet i sentralstyret til Miljøagentene 

for Natur og Ungdom.  
 
 

Aksjonsfondsstyret 
Natur og Ungdoms aksjonsfond har i 2023 hatt følgende styre: 

Gaute Eiterjord (tidligere leder), Mirijam Goepel (landsstyret), Ole Dolmseth (sentralstyret), Åsa Braut Bache 

(tidligere sentralstyremedlem). 

 
Det har ikke blitt avholdt møter i aksjonsfondsstyret i 2023. Styret behandlet og bevilget midler til Fosenaksjonene 

vinteren 2023 på e-post. 

 
 

Ekstern representasjon 

Følgende personer har representert Natur og Ungdom i eksterne verv: 

• Elise Sørensen og Jesper Stattin i arbeidsgruppa til Broen til framtiden. 

• Morten Hansen for styret i GMO-nettverk. 

• Amalie Goksøyr-Sjaastad og Helene Sofie Smith i Oslo NU har sittet i Nettverk for en levende Oslofjord 

• Sunniva Marie Teppola Haugene i Stopp Nussirgruva Redd Repparfjord 

• Lea Nesheim i Naturvernforbundets etiske utvalg for NU 

• Ole Dolmset og Magnus Nickelsen har representert NU i Alliansen Ny Landbrukspolitikk 

• Elise Sørensen og Johanna Haukanes Leivestad i Villaksalliansen 

• Elise Sørensen og Johanna Haukanes Leivestad i Ta havet tilbake og jorda i bruk 

 

 

Landsmøtet 2023 
Natur og Ungdoms 58. ordinære landsmøte ble avholdt 5.-8. januar 2023. 
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Uttalelser vedtatt av landsmøtet 2023 

Følgende uttalelser ble vedtatt av landsmøtet: 

• Regjeringen må rydde opp på Fosen 

• Nord-Norge på skinner 

• En GMO-lov for miljø og samfunn, også i framtida 

• Nei til gondolprosjektet på Sulafjellet 

• Vestlands nye villreinsplage må skrinleggjast 

• Norsk Mat er løsningen 

• Oppdrettsanlegg Vega 

 

Seminarer og arrangementer 

Natur og Ungdom har i 2023 arrangert 10 nasjonale seminarer og arrangementer. 

Hva Hvor Når Deltakere 

Landsmøte Haugetun Folkehøyskole 5. - 8. Januar 153 totalt, 116 

delegater/observatører 

Kurslederkurs Oslo 13. Mars  5 

Vårssamling for Grønt 

Spatak 

 2.-4. juni  

Årskonferansen Oslo 5.-7.mai 80 

Ungdommens Miljøskute Kristiansand, Stavanger, 

Vevring, Ålesund, 

Bergen, Arendal og 

Fredrikstad 

16.juni-17.juli 117 

Fesk Førr Framtida Vardø 30.juli-4.august 17 

Høstkonferanse Oslo 6.-8.oktober 64 

Høsttakkefest og 30 års 

jubileums for Grønt 

Spatak 

Oslo 7.oktober 80 

Aktivistkurs Trondheim 24.-26. mars 24 

Aktivistkurs Moss 03.-05. november 12 

 
Vi har også deltatt i arbeidsgruppen som har gjennomført Broen til Framtiden og Øyafestivalen.  

 

Miljøkampanje 
Natur og Ungdom tilbyr skoleforedrag om miljøsaker og lokalt miljøarbeid, for ungdoms- og videregående skoler. 

Skoleforedragsturneene, eller miljøkampanjene, blir i all hovedsak organisert og arrangert av de regionalt ansatte 

og fylkesstyremedlemmene i hvert fylke. I 2023 har det blitt holdt 192 skoleforedrag. 

 

Hilsningstaler 

Gjennom året har Natur og Ungdom holdt hilsningstaler for følgende partier og organisasjoner: NTL Ung, SV, 

Spire, Miljødirektoratet 

 

Medlemspleie og verving 

Natur og Ungdom har i løpet av 2023 fått 607 nye medlemmer, hvorav 307 har meldt seg inn selv og 300 har blitt 

vervet. Natur og Ungdom har per 31.12.2023 totalt 5214 medlemmer. I tillegg har 161 personer meldt seg inn uten 

å ha betalt førstegangskontingent. Natur og Ungdom har også fått 238 nye NU-venner, hvorav 141 ble vervet og 

97 har meldt seg inn selv. Natur og Ungdom har totalt 1 032 NU-venner per 31.12.2023. 69% av medlemmene 

gjenbetalte kontingenten sin i 2023. 

 

I 2023 har Natur og Ungdom arrangert regionale verveuker i februar og mars for å øke synligheten og 

medlemstallet i organisasjonen. Her ble det oppfordret til å arrangere tematiske verveuker i fylkene, hvorav dette 
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ble praktisert i ulik grad. I tillegg ble skolestartskampanjen på høsten et alternativ til verveuker på høsten. Kontoret 

arrangerte også en vervedag i høst med stand på UIO og NMBU. Medlemsavdelingen har i 2023 overtatt 

koordineringsarbeidet med verving, og har blant annet arrangert jevnlige vervekonkurranser for kontoret, samt på 

nasjonale arrangementer slik som høstkonferansen og aktivistkurs. Dette ble også gjennomført under 

landsstyremøtet i mai. Konkurransene har hatt positiv innvirkning på både tall for NU-venner og medlemstallet og 

er noe organisasjonen vil fortsette med i 2024.  

 

Det har blitt sendt ut kontingentkrav, purringer, SMSer og velkomstbrev. Medlemmer som ikke har gjenbetalt er 

blitt oppfordret via e-post, brev, SMS, Vipps/e-faktura og sosiale medier, til å fornye medlemskapet sitt. 

Medlemsøkning og medlemspleie har også vært integrert i organisasjonens øvrige arbeid, blant annet gjennom 

medlemsbladet, medlemsutsendinger og politiske kampanjer. Alle medlemmer som ikke har reservert seg mot det, 

har mottatt medlemsbladet PUTSJ, samt månedlige nyhetsbrev per e-post.  

 

Integrert i medlemsarbeidet har også vært å igangkjøre fastgiver-satsningen som ble vedtatt på landsmøtet i 2023. 

Prosjektet ble igangsatt i juni, da prosjektkoordinator ble ansatt. Mye av tiden har gått til planlegging og 

forberedelse, og første ringekampanje ble startet i desember 2023. Samtidig har vi byttet medlemsregister, som 

har medført mye arbeid, og forsinket oppstarten av fastgiver-satsningen noe. Prosjektkoordinator har også jobbet 

med andre oppgaver som underskriftskampanje, SoMe-annonser og strategi for å rekruttere og beholde flere NU-

venner. 

 

Student 

I 2023 har Natur og Ungdom hatt flere studentlag rundt omkring på studiesteder i Norge. Naturvernstudentene har 

hatt aktive lag ved NMBU på Ås, Universitetet i Volda, Universitetet i Bergen, Universitetet i Oslo, NTNU i 

Trondheim.  

 

Studentsatsningen har blitt satt på pause fra Natur og Ungdom sin side i 2023 og vi jobber med en overgang hvor 

studentlagene selv bestemmer om de ønsker å være medlem i NU eller NNV i 2024. Natur og Ungdom har fulgt 

opp studentlag som våre andre lokallag, delt ut midler fra lokallagsfondet til studentlag som har søkt, og 

studentansvarlig i sentralstyret har reist på kampanjer for å besøke dem. Naturvernforbundet har bistått 

studentaktiviteter med midler fra NORAD, som tidligere også har finansiert Natur og Ungdoms studentsatsning. 

 

Studentene har deltatt på nasjonale, regionale og lokale seminarer, aksjoner og arrangementer i Natur og Ungdom 

og Naturvernforbundet. 

 

PUTSJ 

PUTSJ er Natur og Ungdoms magasin for miljø, kultur og aktivisme. Det ble produsert to nummer i 2023. Hver 

utgave har hatt et opplag på mellom 6000 og 7000 magasiner. PUTSJ består av et magasin, en podcast, en nettside, 

og Instagram/FB. Papirmagasinet er hovedfokus for arbeidet, men i 2023 har det blitt produsert 6 episoder av 

PUTSJ sin egen podcast. Nettside og sosiale medier er sekundært, men det har blitt lagt ut nettsaker og innlegg på 

sosiale medier minst en, gjerne flere ganger ukentlig. Ansatte i PUTSJ er magasinredaktør Freia Catana Aasdalen. 

Redaktør arbeider i hovedsak med redaksjonsledelse, tekstarbeid og sosiale medier, samt utforming av 

Putsjpodcasten med hjelp fra sentralstyremedlemmer. Redaksjonen besto gjennom 2023 av ca 40 personer som 

frivillig bidro med tekst, fotografi og illustrasjoner. 
 
Informasjonsarbeid 
Natur og Ungdom har spredd informasjon gjennom egne nettsider, sosiale medier, foredrag, materiell, presse, 

medlemsutsendinger og PUTSJ. På sosiale medier er Natur og Ungdom aktive på Facebook, Twitter, Instagram, 

Tiktok og Flickr. Det har blitt produsert nye flyers med informasjon om fagfeltene vi jobber med, og standard-

skoleforedraget har blitt revidert. Vi har 26 000 følgere på Facebook og 21,5 tusen følgere på Instagram – en 

økning på 4,5 tusen.  
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Mediedekning  
2023 hadde Natur og Ungdom ca. 3900 presseklipp ifølge medietjenesten Retriever. I virkeligheten er tallet høyere, 

siden informasjonen fra juni, juli og august ikke kan hentes ut og ettersom Retriever ikke dekker alt av lokale 

aviser og radio, ei heller internasjonal presse. Dette er en betydelig økning fra 2022 (ca. 2141 treff). Det er særlig 

Fosenaksjonene som er årsaken til økningen i dekningen.  

 

Økonomi 
Natur og Ungdom har i 2023 lagt spesiell vekt på følgende i økonomiarbeidet: 
 

● Overgang til nytt regnskapssystem med ekstern regnskapsavdeling hos Naturvernforbundet 

● Rapportering på flerårige prosjektsøknader 

 

  

Natur og Ungdom har en relativt stabil økonomi med en solid egenkapital. Men vi ser at grunnstøtte fra 

statsbudsjettet minker, ettersom vi har hatt medlemsnedgang og nedgang i antall lokallag og ettersom det er flere 

organisasjoner som søker om tildelinger fra disse offentlige pottene. I 2023 har man hatt høye lønnskostnader som 

følge av tariffavtalen som ble inngått i 2020, samt pga. Frikjøping av flere sentralstyremedlemmer i tillegg til leder 

og nestledere. Vi har også fått inn mer enn tidligere i prosjektstøtte til omstillingsarbeid, skogarbeid og 

Miljøskuten, som har dekket de fleste av disse frikjøpingene. Fasteutgifter utgjør mer enn 50% av NUs utgifter. I 

den forbindelsen har man sett på å redusere årsverk, og flytte sentralkontor, og hvordan NU på sikt kan redusere 

organisasjonens faste utgifter og øke inntektene. 

 

Lokallagsfondet var mindre i 2023 enn tidligere år, og gikk tomt før årsslutt. Vi må derfor fremover se på flere 

muligheter lokallag har til å få penger, i tillegg til å satse på verving og oppstart av lokallag for å sikre mer fra 

Frifond fremover. 

 
Økonomirådet 
Natur og Ungdoms økonomiråd har i 2023 bestått av Anna Birkeland Olerud, Steffen Mio Kristiansen, Andreas 

Randøy, Olav Nicolay Larsson Aga og Johanne Frost Klepp. Rådet har avholdt flere møter i 2023. Leder eller 

nestledere i Natur og Ungdom har hatt møterett på møtene, og daglig leder har fungert som rådets sekretær. 

 
Saksarbeid 
 

Omstilling 

  

I 2023 har Omstillingsgruppa arbeidet med rettferdig grønn omstilling gjennom å delta i beslutningsprosesser på 

oljeforvaltning, starte en Equinorkampanje, styrke samarbeidet med fagbevegelsen og ta statens manglende 

oppfølging av Høyesterettsdommen i Klimasøksmålet til retten gjennom Oljesøksmålet (også kjent som Det nye 

klimasøksmålet).   

  

I starten av året fulførte gruppen parterapiprosjektet med Industriaksjonen i regi av Manifest/De Facto som har 

bestått av industribesøk og dialogmøter med to oljearbeidere. Det resulterte i “De 10 bud for grønn industri” som 

ble lansert på Manifestkonferansen mars 2023. Disse budene ble utgangspunktet for å gjeste på ulike konferanser 

og seminarer for å snakke om brobygging, enigheter og uenigheter, samt planlegge videre felles politiske krav. 

Natur og Ungdom representerte blant annet på Konsernkonferansen til Aker ASA, Industriaksjonen sin 

kraftkonferanse og strategikonferanse, samt på LO Stat sin Kartellkonferanse. Vi var med å arrangere Broen til 

Framtiden (10-årsjubileum). Faggruppa arrangerte i tillegg Årskonferansen med temaet “Framtidas arbeidsplass”.   

  

På våren startet faggruppen opp et arbeid rettet mot Equinors klimaplan. Gruppen samarbeidet med Greenpeace 

og WWF om Equinors generalforsamling i mai, med studentprotest og innlegg. Vi utarbeidet SoMe-innhold for å 

avsløre Equinors mangelfulle klimaplan og organiserte en kronikk i NRK ytring, underskrevet av ingeniørstudenter 

ved NTNU. Vi begynte også å få studentparlamenter til å skrive under på et opprop om at Equinor ikke får ansette 
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dagens studenter før de omstiller seg i tråd med 1,5gradersmålet. I høst utarbeidet vi ressurser til en videre 

Equinorkampanje, blant annet en personlig underskriftskampanje. Faggruppa dro også til Trondheim og bygget 

studentnettverk på NTNU. Underveis på Ungdommens Miljøskute ble det arrangert debatt med Equinor.   

  

I høst koordinerte gruppen arbeidet med omstilling frem mot stortingsvalget i 2025, sammen med NNV, WWF, 

GP, og Oil Change International. Arbeidet består blant annet av å påvirke partiprogramprosessen og 

industriforbundene. Faggruppen har så langt sendt innspill til Venstres programkomite og AUFs sentralstyre, samt 

planlagt møter med ungdomspartiene og komitémedlemmer for stortingspartiene. Vi har fortsatt samarbeidet i 

Broen til Framtiden og planlagt gjennomføringen av konferansen i 2024. Sammen med Broen til Framtiden bestilte 

gruppen en rapport om rettferdig grønn omstilling, som er ventet levert i januar 2024. Faggruppen jobbet også 

sammen med en rekke miljøorganisasjoner og NUs internasjonale utvalg for å arrangere en demonstrasjon i 

anledning COP-28.   

  

Vi saksøkte staten ved Olje- og Energidepartementet for brudd på konsekvensutredningsplikten etter 

Høyesterettsdommen i Klimasøksmålet, fordi de hadde unnlatt å utrede klimaeffektene av oljefeltene Breidablikk, 

Tyrving og Yggdrasil. Søksmålet fant sted i Oslo Tingrett 28. November til 6. desember. Faggruppa arbeidet med 

juridiske forberedelser av søksmålet, samt presse og SoMe-arbeid mens rettssaken pågikk.  

  

Sammen med WWF, Greenpeace og Naturvernforbundet leverte vi høringsinnspill på TFO 2023 og prøveboringer 

rundt Wistingfeltet. Gruppen hadde også skriftlig og muntlig innspill til faggrunnlaget for oppdatert 

forvaltningsplan for havområdene. Sammen med Greenpeace og Naturvernforbundet bestilte gruppen en rapport 

fra Vista analyse for å bevise at kutt i norsk oljeproduksjon gir global reduksjon av CO2-utslipp, som er motsatt 

konklusjon enn regjeringens bestilte rapport fra Rystad og blåste opp debatten om norsk oljeproduksjon.   

  

I løpet av 2023 ble deler av omstillingsgruppas ressurser omprioritert til Fosenaksjonene og til arbeid med 

gruvedrift på havbunnen. Gruvedrift på havbunnen ble som følge av AUFs beslutning den viktigste miljøkampen 

på Arbeiderpartiets landsmøte og etter sommeren vurderte vi at det politiske handlingsrommet hadde endret seg 

slik at saken ble prioritert som høstens store miljøsak. 

 

 
Natur 

I 2023 har naturgruppen i Natur og Ungdom jobbet for å oppnå strengere naturforvaltning. Vi jobbet for å 

fremme arealnøytralitet i forbindelse med lokalvalget, mot E6 gjennom Lågendeltaet naturreservat, og for at 

målene for vern og restaurering i naturavtalen skal følges opp nasjonalt i Norge innen 2030. I starten av året 

omprioriterte faggruppen ressurser til arbeid med Lågendeltaet-saken som en reaksjon på regjeringens vedtak om 

å endre verneforskriften for naturreservatet.  

På starten av året bestod faggruppen av tre helt nye sentralstyremedlemmer, og oppstarten gikk derfor til en del 

opplæring av de nye medlemmene. Gruppen hadde dialog med Nordre Follo kommune om deres arbeid med 

arealnøytralitet, og deltok på arealplankonferansen. Der snakket vi med representanter fra ulike kommuner for å 

lære om utfordringer i naturforvaltningen og oppfordret til å jobbe for arealnøytralitet lokalt. Faggruppen 

utarbeidet ressurser om arealnøytralitet og holdt foredrag for lokallag i Natur og Ungdom. 

I februar varslet regjeringen at de ønsket å oppheve verneforskriften for Lågendeltaet naturreservat for å bygge 

ny E6. Som en reaksjon på regjeringens vedtak, omprioriterte faggruppen ressurser til å jobbe med Lågendeltaet-

saken. Faggruppen deltok på regjeringens pressekonferanse om Lågendeltaet og reagerte på saken i Dagsrevyen, 

og i presse for øvrig. Gruppen arrangerte flere stunts rundt saken i løpet av første halvår. Vi hadde en aksjon der 
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vi deltok på en konferanse på Klima- og miljødepartementet og la ned motorveibanner inne på departementet. Vi 

arrangerte også demonstrasjon utenfor Kongen i statsråd og foran Stortinget. Gruppen var også på tur til 

Lillehammer for å besøke Lågendeltaet sammen med Lågendeltaets venner og Naturvernforbundet i Innlandet. 

Gruppen produserte også en videokampanje om Lågendeltaet-saken til sosiale medier. I tillegg jobbet vi mye 

første halvår for å bygge en bred blokk mot E6 gjennom Lågendeltaet. Vi arrangerte fellesmøte der vi inviterte 

alle ungdomspartilederne og snakket om saken, og utarbeidet senere et felles opprop fra ungdomspartiene for 

bedre rettsvern for naturen.  

Vi har også vært en aktiv del av arbeidet for juridisk og byråkratisk utsettelse av motorveiprosjektet i 

Lågendeltaet. Sammen med Lågendeltaets venner og Naturvernforbundet sendte vi inne flere høringsinnspill i 

forkant av vedtaket om utrensing i verneforskriften, og formell klage på for korte høringsrunder i saken og at 

høringen ble gjennomført før forslag til avbøtende tiltak lå på bordet. Andre halvår har vi sendt inn innspill til 

Statsforvalteren i Innlandet sitt utkast til utslippstillatelse i Lågendeltaet naturreservat, og senere sendt inn klage 

på utslippstillatelsen etter den var vedtatt hos Statsforvalteren. Denne klagen fikk vi innvilget oppsettende 

virkning på. Senere skrev vi under på en begjæring om omgjøring av hele vedtaket om å endre på 

verneforskriften for Lågendeltaet naturreservat. I tillegg til juridisk utsettelse, har gruppen jobbet aktivt opp mot 

de ulike aktørene i saken. Vi har hatt møter med Klima- og miljødepartementet både før og etter vedtaket ble 

fattet. Vi har også hatt møte med selskapet Nye Veier som har fått i oppdrag å bygge ut E6, der vi diskuterte 

blant annet de avbøtende tiltakene som ble lagt frem av regjeringen, samt selskapets plan for videre fremdrift i 

prosjektet. I tillegg hadde vi møte med Statsforvalteren i Innlandet der vi diskuterte utslippstillatelsen som lå hos 

Statsforvalteren på dette tidspunktet, avbøtende tiltak, økonomien i prosjektet og alternativer til ny E6 gjennom 

Lågendeltaet. 

Lågendeltaet-saken førte også til at gruppen involverte seg i debatten om prioriteringer i samferdselspolitikken, 

og fremmet et naturperspektiv inn i debatten for å minne om at Lågendeltaet ikke er det eneste stedet 

samferdselsprosjektet går utover store naturverdier. Vi har hatt møte med Samferdselsdepartementet og sendt inn 

innspill til Nasjonal Transportplan. Vi har hatt møter med NAF og Godsalliansen om Lågendeltaet-saken.  

Gruppen har jobbet for å skape oppmerksomhet rundt naturavtalen og hva den betyr for Norge. Vi har vært på 

flere innspillsmøter og sendt inn høringsinnspill til hvordan Norge burde følge opp naturavtalen. V har også 

samarbeidet med andre miljøorganisasjoner for å komme med et felles krav om at målene i naturavtalen må nås 

nasjonalt, og ikke med kvoter i andre land. Vi utarbeidet også en felles video-kampanje. I vinter har vi også 

arrangert ettårsmarking for naturavtalen der vi inviterte Energi- og miljøkomitéen på Stortinget. 

 

 
Gruve 

Arbeidet med gruveprogrammet for 2023 har i handla i stor grad om arrangement og arbeid med innsamling til å 

finansiere fjordsøksmålet. I tillegg har gruppa brukt mykje kapasitet på Fosen-aksjonane.  

I februar var alle i gruvegruppa med i planlegginga av den første Fosen-aksjonen. Det som skulle ta ein dag blei til 

åtte dagar, og heile kontoret måtte omprioritere ressursar, ikkje berre gruvegruppa. Fosen-aksjonen i februar var 

ein fantastisk suksess som prega nyheitene i stor grad. Fosen-aksjonen i juni og september har også teke kapasitet 

frå gruppa og kontoret, men ikkje i like stor grad som i februar. 

Vidare denne våren brukte gruvegruppa mykje tid på å gjennomføre arrangement til inntekt til fjordsøksmålet, 

mellom anna eit arrangement i Bergen i samarbeid med Naturvernforbundet. Samstundes førebudde vi oss til 

aksjonsveka, første veka av rettssaka i haust. Dette omfatta aksjonspakken som blei sendt ut til lokallag som 

bestilte, den innehaldt ei handbok for lokallag som vil ha arrangement til inntekt for fjordsøksmålet, plakatar, 

klistremerker og flygeblad med informasjon om søksmålet. I tillegg laga vi t-skjorter og capsar med motiv av 

ministrane som er relevante for søksmålet og anti-gruvedumpinglogoen. Vi utarbeidde også eit foredrag om 

fjordsøksmålet. Dette har blitt heldt på skular og i lokallag i Vestland og for andre lokallag som har bedt om det. 

I vår hadde gruvegruppa ei halvegs vellukka satsing på å få kjendisar med i debatten om reine fjordar som 

fjordsøksmåls-ambassadørar. Mellom anna kunstnar Nora Dåsnes og artist Niilas blei med oss på arrangementet 

på SALT i september, men andre var det vanskeleg å få kontakt eller halde den med. Dette tok mykje tid og gav 

diverre ikkje så godt resultat. 
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I mai reiste gruvegruppa på kampanjetur til Finnmark for synfaring av Markoppsynet og for å møte leiaren av 

reinbeitedisktriktet Fiettar 22, der både utbygginga av kraftlinje til Melkøya er planlagt og gruvedumping i 

Repparfjord. Det var planlagt at vi skulle halde skuleforedrag og foredrag om fjordsøksmålet i Alta, men dette var 

vanskeleg å gjennomføre utan svar frå rektor på skulen.  

I sommar arrangerte vi festivaldagar på Markoppsynet i Repparfjord, for å knyte fjordsøksmålet opp mot 

Repparfjord-saka. Med mange andre tilbod denne sommaren, t.d. Miljøskuta og Fesk Førr Framtida var det 

vanskeleg å mobilisere til medlem til å komme på festivaldagane, men det var mange andre som dukka opp, og 

arrangementet var svært verdifullt for samarbeidet med dei lokale allierte i saka. Arbeidet med festivalen var 

omfattande og tok lang tid, sidan det var mange artistar og andre eksterne som måtte  

I haust brukte gruppa stor kapasitet på rettssaka i fjordsøksmålet. Dette involverte mellom anna arrangement, 

sosiale mediar, medieutspel, og skolering av organisasjonen. Det var stort oppmøte utanfor Oslo tingrett 18. 

september og interessa for søksmålet har vore stor innanfor og utanfor organisasjonen.  

Etter rettssaka har arbeidet omfatta førebuingar til ei eventuell runde i lagmannsretten. Dette har vore prega av 

utsettelsar frå dommaren, som etter kvart gav oss beskjed om at dommen ikkje kjem før etter jul. Likevel har vi 

førebudd oss på korleis vi skal reagere på dommen og kor vi kan finne midlar til ei ny runde i retten. Dette har gått 

ut på å kontakte enkeltpersonar og stiftelsar som vi har sett høvelege. 

 

Fiskeri- og oppdrett 

I 2023 har Natur og Ungdom jobbet med både fiskeripolitikk og oppdrettspolitikk. Dette er to ulike felt og 

faggruppen har derfor jobbet i hovedsak med ulike prosjekter, kompetansebygging i både gruppen og 

organisasjonen, samt knytte og opprettholde et nettverk innen de to feltene.  

 

Gjennom høsten har flere aviser kommet med avsløringer om praksis og brudd på lovverk i oppdrettsnæringen. 

Fiskeri og oppdrettsgruppen har vært aktive i å kommentere disse sakene, samt bruke disse i vårt arbeid og sosiale 

medier, noe som har gitt backing i Natur og Ungdoms standpunkter og gitt oss mer troverdighet. Vi har mobilisert 

til oppdrettsboikott, og hatt klistremerke aksjon der vi har merket oppdrettslaks med varsler om hvor miljøskadelig 

den er. Vi har i tillegg undersøkt konsesjonssystemet i oppdrettsnæringen, og hatt møte med politikere for å 

diskutere dette.  

 

Under arbeidet med fiskeri, har Natur og Ungdom jobbet for en styrking av kystflåten, og at fiskerier leverer mer 

fisk lokalt. I april dro gruppen til Gjesvær i Finnmark for å være med på torskefiske. Her lærte de hvordan fiske 

med passive redskaper fungerer. I sommer arrangerte gruppen Fesk Førr Framtida, som er en fiskeriarbeidsuke der 

ungdommer får bli med på sjark og arbeide med line og garn, men må også ta i et tak på fiskemottaket hvor fisken 

skal bearbeides. Deltagere får lære om fiskeriyrket både gjennom praktisk læring og gjennom faglige skoleringer. 

I år fikk 17 deltagere være med på båt, jobbe på mottak, samt lære hvordan pukkellaksfeller fungerer.  

 

Vi har i hele året ventet på kvotemeldinga, men i slutten av året ble det klart at den trolig kommer i januar 2024. 

Vi har likevel forberedt oss på aksjon, og har jobbet for å skape oppmerksomhet rundt den og rundt norsk 

fiskeripolitikk på sosiale medier, samt gjøre det enklere å forstå seg på politikken.  

 

I enden av året lanserte gruppa en videokampanje med to animasjonsvideoer om norsk fiskeripolitikk og to om 

oppdrett. Videoene ble produsert av selskaper Animaskin. Målet med videoene er å på en enkel måte belyse og 
forklare dagens problemer i oppdrettsnæringen, og problemene med dagens fiskeripolitikk, og samtidig presentere 

løsninger på problemene.  

 
Natur og Ungdom er også med i alliansen Ta havet tilbake og Jorda i bruk! og Villaksalliansen, og har deltatt på 

møter i alliansene dette halvåret. Gruppen har brukt tid på å sette seg inn i Havbruksutvalgets NOU som kom i 

høst, og skal være med på felles høringsinnspill til denne sammen med våre samarbeidspartnere i Villaksalliansen.  

 

Gruvedrift på havbunnen  

I 2023 jobbet omstillingsgruppa mot gruvedrift på havbunnen på vårhalvåret. Høsthalvåret slo gruppa seg sammen 

med faggruppa for Fiskeri og Oppdrett for å øke kapasiteten.  

  

Gjennom hele året har NU vært representert i ukentlige møter med forumet av organisasjoner som jobber med 

saken, med WWF i spissen. Året begynte med at det kom inn rekordmange kritiske høringssvar til regjeringens 
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konsekvensutredning og forventet åpningsmelding ble utsatt helt til juni. Vi var med på miljøorganisasjonenes 

felles høringssvar. Videre jobbet vi i starten med å bygge opp kunnskap på saken internt og eksternt.   

  

På One Ocean Week i Bergen, en uke med arrangementer knyttet til hav og forskning, deltok vi på deler av 

programmet, hadde stort bannerdropp på Bryggen og aksjonerte utenfor Offshore Norges seminar om 

havbunnsmineraler sammen med Bergen NU. Da AUF bestemte seg for å ta kamp på APLM, bisto vi med faglige 

argumenter og benyttet Årskonferansen til å ta med deltakerne på demonstrasjon på Youngstorget med sang og 

utdeling av flyers og fiskekaker. På Arendalsuka bisto vi sammen med franske aktivister på et WWF-arrangement 

og hadde stort bannerdropp fra fullriggeren Christian Radich. I tillegg nettverket vi og deltok på relevante 

havbunnsmineralarrangementer i forbindelse med strategiarbeidet for saksarbeidet videre.  

  

Gjennom høsten arbeidet vi med å sette saken på dagsorden og lobbe på SV for å prioritere saken i forhandlingene 

om statsbudsjettet. Vi jobbet for å få ungdomspartiene til å være en tydelig stemme og brukt vårt lobbenettverk på 

å påvirke komitébehandlingen for å bygge motstand og få inn endringer i forslaget som lå på bordet. Felles med 

miljøorganisasjonene samlet vi blant annet underskrifter digitalt på et brev til EMK og overleverte de på 

Løvebakken sammen med “gode kort på hånda” til SV, samt demonstrasjon da statsbudsjettet ble lagt fram og 

utenfor budsjettforhandlingene i innspurten til enigheten. Vi hadde også møter med SU, KRFU, GU, RU og AUF. 

Videre hadde gruppa hatt fokus på å skolere organisasjonen, utarbeide informerende SoMe-kampanjer og 

kontinuerlig drevet pressearbeid gjennom debattinnlegg og innsalg, samt jobbet med å engasjere og løfte kritiske 

stemmer i fiskerinæringen.   

  

I starten av høsten samarbeidet vi med franske aktivister om å arrangere internasjonal aksjonsdag i starten av 

oktober. Dette ble en stor suksess, og det ble registrert demonstrasjoner utenfor norske ambassader i nærmere 20 

land på alle verdens kontinenter, der det ble overlevert brev til Norges statsminister om å stanse åpningen eller 

trekke seg som leder av havpanelet. I tillegg var det markeringer i flere byer i Norge. Samme brev ble også 

underskrevet av nærmere 30 norske og internasjonale organisasjoner og overlevert til en representant fra 

Statsministerens kontor på demonstrasjonen foran Stortinget.   

  

I desember sikret Høyre flertall for en åpning, riktignok med noen regelendringer, som formelt blir behandlet i 

januar. Dette var et trist tilbakeslag, men saken er fortsatt ikke tapt og nyhetsbildet etter denne pressekonferansen 

viste at gruvedrift på havbunnen har blitt bygget opp som en svært kontroversiell miljøsak og at NU har profilert 

seg godt på saken. 
 

Fosensaken 

I 2023 har Natur og Ungdom sammen med NSR Nuorat organisert og deltatt i Norges største sivilt ulydige aksjoner 

siden Alta-aksjonene. Det som skulle være en endagsaksjon på dagen det var gått 500 dager med 

menneskerettighetsbrudd på Fosen, utviklet seg til å mobilisere tusenvis av mennesker som sammen krever at 

staten respekterer menneskerettighetene. 23. februar gikk 19 aktivister fra NSR-N og NU inn på Olje og 

Energidepartementet for å aksjonere med et krav om at menneskerettighetsbruddet opphører, vindturbinene rives 

og landet tilbakeføres til reindrifta. Natt til 27. februar ble 13 aktivister arrestert og båret ut av OED. De neste 9 

dagene strømmet mennesker til regjeringskvartalet fra både innland og utland, opp mot 150 personer satte seg ned 

i blokader foran departementene og var villig til å bryte loven i solidaritet med Fosensamene og mot slutten av uka 

var totalt 10 departementer stengt ned. Fredag 3. mars bekreftet Støre menneskerettighetsbruddet offentlig for 

første gang, og samene på Fosen fikk en beklagelse. Samme dag ble aksjonene avsluttet, med stormarkering på 

Eidsvolls plass hvor 2000 mennesker møtte opp, før man gikk videre opp til Slottsplassen og satte seg ned med de 

samiske aktivistene som gikk inn på OED i en stille og fredfull markering under kongen i statsråd. Denne uka ble 

det skapt en folkebevegelse man ikke har sett maken til tidligere, og sammen sørget vi for at 

menneskerettighetsbruddet kom på dagsorden.  

Aksjonene fortsatte 100 dager senere, og aktivister fra NSR-N, NU og andre menneskerettighetsforkjempere 

samlet seg igjen foran kongen i statsråd med bannere, kamprop og joik. Senere gikk vi samlet nedover Karl Johan 

til Statsministerens kontor hvor vi blokkerte alle inngangene og satte opp leir. Den natten dro aktivister ut i byen 

og hang opp plakater, samiske flagg, reinhorn, samiske gatenavn og lenker, før man dro tilbake til leir og overnattet 

utenfor SMK. Aksjonene ble avsluttet lørdag 3. juni med støttemarkering på Eidsvolls plass, og stort 

demonstrasjonstog tilbake til SMK hvor vi ryddet ned leiren. Under disse aksjonene var det ingen som ble arrestert 

eller fjernet av politiet. Et viktig poeng denne runden var å holde det politiske presset i saken oppe samtidig som 

aktivister fikk samlet seg etter 100 nye dager med menneskerettighetsbrudd uten noen fremgang i saken. 1. juni 

kom rapporten fra Sannhet og forsoningskommisjonen om fornorskningspolitikken utført mot samer, kvener og 
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skogfinner. Dette var et viktig moment for å løfte at menneskerettighetsbruddet er pågående fornorskning av 

samene på Fosen.  

På 700-dagen ble det satt opp en lávvu på Eidsvolls plass, hvor Mihkkal bodde fram til 11. oktober. Den måneden 

mobiliserte NSR-N og NU til storaksjon på toårsdagen, blant annet ved å dra på sivil ulydighetsturne i Nord-

Norge, arrangere infomøter med aktivister fra aksjonene på 500- og 600-dagene, og med en videokampanje på 

sosiale medier. Resultatet var hundrevis av aktivister utenfor Eidsvolls plass 11. oktober. Der etablerte vi blokader 

i Rosenkrantz gate og Universitetsgata, og satte opp lávvuer gjennom store deler av Karl Johan, som vi døpte om 

til Elsa Laulan gæjnoe. Denne dagen gikk 20 samiske aktivister inn på Stortinget, hvor de satte seg ned i 

vandrehallen i protest. Senere den kvelden ble aktivistene båret ut av politiet. Dagen etter fortsatte vi aksjonene 

utenfor Statkrafts hovedkontor på Lysaker, hvor vi blokkerte alle inngangene til bygningen. Ansatte fikk etter 

hvert beskjed om å ha hjemmekontor, og aksjonene varte ut arbeidsdagen. Fredag 13. Oktober ble det satt opp 

lávvu på slottsplassen, og de samiske aktivistene sendte en henvendelse til kongen om audiens. Aksjonene ble 

avsluttet med stort demonstrasjonstog lørdag 14. Oktober, og mandagen etter fikk 7 av de samiske aktivistene som 

har vært frontpersoner under aksjonene komme på audiens hos kongen.   

Fjordutvalget 
Arbeidet i fjordutvalet har vore prega av ei vanskeleg inndeling mellom utvalet, gruvegruppa i sentralstyret og 

prosjektgruppa mellom NU og NNV for fjordsøksmålet. I tillegg til dette har utvalsmedlemma vore personar med 

mange ulike verv, og det har vore vanskeleg å kombinere dette med utvalsarbeid. Fordi utvalsmedlemma også var 

spreidde i heile landet, var det vanskeleg å møtast med eit lågt budsjett, og det var strevsamt å finne gode 

søknadsordningar til meir støtte. 

  

I vår deltok to av utvalsmedlemma på Nordic Minings generalforsamling, der dei vedtok ein retta emisjon, slik at 

dei blei fullfinansierte. Tanken om at fjordutvalet skulle jobbe opp mot investorar var vanskeleg å gjennomføre 

etter dette, sidan dei uansett selde alle aksjane sine i tida etter generalforsamlinga. 

 

Etter generalforsamlingen ville utvalget heller ha eit breidt fokus på sjødeponi, og jobba mellom anna med 

mudringssaka i Borghavn. I samband med årskonferansen i vår, hadde fjordutvalet eit eige opplegg som handla 

gav deltakarane ei innleiing i sjødeponi og konsekvensane av det, ei statusoppdatering for Førdefjorden og 

Repparfjorden, og ei innføring i korleis ein kan jobbe med sjødeponisakar. 

 

Etter sommaren var tidlegare utvalsleiar Symre starta i sentralstyret, og ingen av utvalsmedlemma ynskte å vere 

leiar. Dette har gjort arbeidet i utvalet utfordrande. 

  

I november var utvalet invitert til Finland for å delta i ein demonstrasjon mot ein gruvekonferanse der både Ivar 

Fossum og Øystein Rushfeldt skulle delta. Det var ikkje lett å finne tid eller pengar til å reise dit, og utvalet bestemte 

seg til slutt for å hjelpe demonstrantane med pressedekning i Noreg. Utvalet skreiv pressemeldingar, men kom 

ikkje på trykk og demonstrantane hadde ikkje måla norske banner slik som avtalt. 

 

Fjordutvalet skreiv kronikk om fjordsøksmålet, dette blei publisert rundt den første datoen dommen kunne komme 

og dei siste månadane i 2023 brukte utvalet på å setje seg inn i ulike sakar som inneheld sjødeponi, for å kunne 

skrive fråsegn til landsmøtet. Dette omhandlar mellom anna Stad skipstunnell, som landsmøtet aldri har vedteke 

fråsegn om. 

 

Internasjonalt utvalg 

Våren 2023 gikk til at utvalgsmedlemmene ble kjent med hverandre og utvalgsarbeid. I tillegg var utvalget også 

med på årskonferansen og holdt foredrag om COP. Vårhalvåret ble også brukt på Rosebank-saken, som handlet 

om å stanse Equinor sine planer om å bore etter olje utenfor Skottland. Utvalget samarbeidet i den sammenheng 

med Uplift UK, skrev kronikk i Aftenpostenspalten SiD og prøvde å formidle via sosiale medier. Høsten 2023 har 

gått med på å lære om COP, bidratt i kampanjen Feigt, Falskt og Fossilt og følge opp COP etter beste evne. 

 
Samferdselsutvalget 

I 2023 har samferdselsutvalget hatt jevnlige møter igjennom året. Utvalget har i stor grad fokusert på å jobbe for 

at jernbane prioriteres over vei og at det skal gjøres lettere å billigere å reise kollektivt. I starten av året deltok 

representanter fra utvalget på Jernbaneforum 2023. Der møtte de et bredt utvalg av aktører innenfor samferdsel og 

fikk et innblikk i hva som er de viktigste sakene innenfor sektoren akkurat nå. Utvalget har hatt flere skoleringer 

om relevante temaer i løpet av året og skaffet seg opplæring om hva som er de beste løsningene for 

samferdselssektoren. 



 

14 

Utvalget har jobbet med å lage et standardforedrag for å skolere resten av organisasjonen i kollektiv/grønn 

byutvikling i Norge.   

 

Samferdselsutvalget har holdt en bolk på Årskonferansen 2023 med temaet “Fremtidas arbeidsplass”. 

 

Mot slutten av året ble KVU for Nord-norgebanen lansert. Utvalget har jobbet mye med å sette seg ordentlig inn i 

utredningene som er gjort, og lese seg opp på argumenter for og imot for å bygge opp et sterkt kunnskapsgrunnlag 

i saken. Slik kan de være en viktig kunnskapsbank for å bidra til politikkutvikling inert i Natur og Ungdom. 

Utvalget har også skrevet et høringsinnspill til høring om Nord-norgebanen som skal debatteres på landsmøtet.  

 

Utvalget har hatt en representant (Andreas Småkasin Moen) og en vararepresentant (Norah Marielle Granås) i 

Jernbanealliansen sitt styre i 2023.  

 

Landsbruksutvalget 

I 2023 startet landbruksutvalget opp på ny. Arbeidet de første månedene gikk naturligvis til oppstart, hvorav man 

landet strategien for året og hvordan utvalget skal jobbe. Landbruk er et bredt tema som det er vanskelig å vite alt 

om, så utvalgsmedlemmene har alle fordelt hver på seg sitt egent fagfelt å gå i dybden på. Dette er blant annet 

landbruk internasjonalt, regenerativt/økologisk, og dagligvarekjedene for å nevne noen. Utover våren gikk mye av 

arbeidet til jordbruksoppgjøret hvor utvalget arrangerte nasjonal aksjonsdag for bønder. I Juni var utvalget med på 

å arrangere Grønt Spatak sin Vårsamling i Hemsedal, hvor det blant annet var stor suksess med potetsette-aksjon 

mot nedbygging av matjord.  

 

Høsthalvåret startet med en kommunevalg guide med spørsmål om landbruk man kan stille sine lokalpolitikere. 

Videre var utvalget med i planleggingsprosessen og gjennomføringen av Grønt Spataks Høsttakkefest for å ferie 

30års jubileum. Mot november har en del tid gått til arbeid opp mot miljøpolitisk plattform.   

Helene fra utvalget har også deltatt på nasjonal jordvernkonferanse arrangert av Nibio. Mot jul ble det laget en 

lokalmat-guide på sosiale medier.   

  

Ellers innen landbruk har Ole Dolmseth som landbrukspolitisk talsperson representert Natur og Ungdom ved en 

rekke anledninger. Holdt muntlig høringsinnspill til Jordbruksoppgjøret 2023 på Stortinget, deltatt i panelsamtale 

om dagligvarekjedenes klimaansvar under Dyrskun’ 2023, holdt innledning for Bondelagets lederkonferanse, og 

vært en stemme i debatter om jordvern. Videre har man vært i god dialog med Bondelaget rundt deres arbeid i 

klimaplan for landbruket, og ellers ønsker organisasjonen å ha mer samarbeid mellom dem og NU.  

  

Natur og Ungdom er også en samarbeidsorganisasjon i NBS prosjektet Slipp oss til – Ungdom inn i landbruket, 

som har som hovedformål å øke rekrutteringen av unge inn i landbruket. Dette er et arbeid som gjøres politisk, 

men også via kjøp og salg nettsiden Gardsbruk.no. 

 

Grønt Spatak 
Gjennom Grønt Spatak får ungdom mellom 16-30 år mulighet til å arbeide frivillig på en gård, seter eller på 

beitetilsyn i ti dager i løpet av sommeren. Grønt Spatak har blitt arrangert hver sommer siden 1993, og er et 

samarbeid mellom Natur og Ungdom og Norsk Bonde- og Småbrukarlag. 

I 2023 var det 52 ungdommer og unge voksne som ble plassert ut på gårder, setre og med beitelag i løpet av 

sommerferien. Deltakelsen på vårsamlinga var på kun 48 personer, som vi anser som lavt. Eira Haugbro tok over 

for Magnus Flåten Nickelsen som koordinator i 50% stilling i august 2023.  I 2023 har prosjektet hatt 30 års 

jubileum. Det ble feiret med en høsttakkefest hvor deltakere på Natur og Ungdoms høstseminar, samt bønder og 

andre samarbeidspartnere deltok. På arrangementet kom 80 gjester, som er et oppmøte vi er fornøyde med.  

I tillegg til dette har vi hatt fokus på rekruttering og synlighet for prosjektet gjennom hele året. Koordinator skrev 

en kronikk i Ren-mat om ekstern rekrutering av unge til landbruket i januar, våre SoMe-kanaler har blitt brukt 

aktivt til å formidle aktuelle landbrukspolitiske saker. 12. Juni ble det arrangert nasjonal aksjonsdag for støtte til 

landbruket sammen med Landbruksutvalget til Natur og Ungdom. Det var støttemarkeringer i Oslo, Harstad og 

Trondheim. Det har også blitt satt i gang et filmprosjekt om Grønt Spatak, som kan bli basis til et større 

dokumentarprosjekt i 2024. I år har vi vært også vært opptatt av at deltakere på utplassering skal legge ut reisebrev 

fra oppholdet sitt som innlegg eller story på Instagramen til Grønt Spatak eller sin egen om oppholdet sitt. Flere 

deltakere har også vært i lokalavisa underveis i utplasseringsperioden i sommer. 
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I 2023 ble prosjektet støttet av Felleskjøpet med 120 000 kr, Tine med 50 000 kr og Miljødirektoratet med 275 

000 kr. Vi håpet på å finne økt finansiering til 30-årsjubileet, men det har vært utfordrende å finne.  

Alt i alt er vi fornøyde med gjennomføringen av Grønt Spatak i 2023. De to siste årene har jordbruket slitt med 

underbemanning, dårlige lønnsvilkår og lav rekruttering. Da er prosjekter som retter seg mot ungdom for å heve 

kunnskapen om betydningen av jordbruk i Norge, og som skaper direkte møteplasser med bøndene og deres 

hverdag helt sentrale for å få et retningsskifte. Ikke minst er Grønt Spatak unikt ved at det legger til rette for 

rekruttering av ungdom uten noen tilknytning til jordbruket, en gruppe som ofte blir oversett. Nettopp av disse 

grunnene er Grønt Spatak et prosjekt det er viktig å satse på. 

 

Russland/Øst- og Barents-samarbeidet 

Den russiske angrepskrigen i Ukraina og Russlands stadig økende autoritarisme har satt preg på det siste året, på 

begge sider av landegrensene. Vi har til tross for dette forsøkt å holde på de vanlige rutinene så godt det lar seg 

gjøre. Tora Vassnes ble ansatt som ny politisk rådgiver, og Oksana Nastasyi fortsatte fra i fjor. Vi samarbeider 

fremdeles med de russiske organisasjonene Priroda i Molodezh (PiM) i Murmansk og 42 i Arkhangelsk. Den 

ansatte koordinatoren har ansvaret fir den daglige driften av prosjektet sammen med en politisk rådgiver som har 

hovedansvaret for det politiske samarbeidet, og kommunikasjon om atomkraft i Norge og situasjonen i Russland.  

Målet med russlandssamarbeidet er at det skal eksistere uavhengige, demokratiske miljøvernorganisasjoner for 

ungdom i Russland, som jobber med miljøpolitiske saker. PiM og 42 er finansielt avhengig av støtte som Natur og 

Ungdom søker inn eksternt. På grunn av krigen og problemer med overførsler har vi sett viktigheten av at de 

russiske organisasjonene finner alternative støttegivere. Det har stått høyt på prioriteringslisten i år, med gode 

resultater.  

Øst- og Barents-samarbeidet endret navn i år, det så vi som nødvendig på grunn av situasjonen i Russland. På 

grunn av usikkerhet hos våre norske støttegivere har vi i år sett på mulighetene for en mulig exit-strategi. Vi leter 

etter nye støttemidler, og nye retninger å ta prosjektet i. Navnet “Øst- og Barents” gir oss rom for å kunne utvikle 

prosjektet.  

I år har vi arrangert møter med utvalget og eksternt. Sammen med ICAN arrangerte vi Tsjernobyl- og Fukhoshima-

dagen i april, for å minnes konsekvensene av atomulykkene. Da fokuserte vi på atomkraftverkene i Ukraina som 

rammes av okkupasjon og trusselen av krig. I november dro vi til Armenia for å ha strategimøte med partnerne.  

På turen var det representanter fra PiM og 42 sine styrer, sentralstyret til NU og koordinator og politisk rådgiver 

fra NU. Vi fikk mulighet til å bli kjent med partnerne og diskutert situasjonen i Russland, og hvordan de skulle 

jobbe framover. Vi fikk laget et årshjul for det neste året, og planlagt samarbeidsprosjektene vi skal ha.  

Vi har slitt med å få visum til Norge, men i sommer fikk vi visum til èn av partnerne, som fikk delta på miljøskuta 

i sommer. I desember kom samme russiske partner på seminar-helg i Oslo. Da fikk også utvalgsmedlemmer 

muligheten til å møte partnerne.  

 

Generelt materiell 2023 
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PUTSJ   

Putsj #1 – Makt og avmakt   

Putsj #2 – På dypt vann   
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